



Periòdic Republicà Socialista i Agrari
Se publicarà quincenalment

Preus de subscripció: 1 pta. cada 3 mesos

Cada hù es responsable dels seus treballs.

No se retornen els originals

La campanya vinícola

Fou publicat a les darreries del mes de Novembre, pels Sindicats i Cellers cooperatius de les Comarques tarragonines, un manifest adreçat a totes aquelles persones i entitats que l'iniciativa seva, els pogués interessar. Es tracta senzillament d'un manifest coratjós i desinteressat per mor d'organitzar els mitjants adequats i enfrontar les forces llurs, amb les dels enemics de la vinya. ¿No es veritat que tot això és força interessant? Doncs bé: si la crida per mor d'organitzar els mitjants de tota mena ha estat feta ¿ens podrien contestar alguns bons senyors de la comarca empordanesa, qu'avans eran acaparadors de totes les iniciatives, qu'han fet fins el present per tal de qu'els vinyeters de les nostres encontres, formin a les files d'aqueixa nova organització econòmica? ¿Es que tal vegada no ofereix cap interès el prec de volguer que tots els vinyeters s'organitzin comercialment, per a canviar els motllos de l'estructura de l'actual Unió de Vinyeters? Es que creuen de bona fé aquells elements de que parlavem que aquella organització no necessita de noves infusions?

Altrament, cal convenir qu'el manifest publicat pels Sindicats i Cellers tarragonins, té una importància remarcable; i la té per més d'un aspecte de la lluita que cal entaular amb el cap ben alt i el seny enfortit, vers els enemics de la vinya.

Diuen els firmants d'aquell preciós document, que la tasca d'enlairar el preu del vi, es la tasca dels vinyeters; i que l'organització ha de respon-

dre a les modalitats comarcals, cercant els mitjans econòmics mes apropiats pels associats llurs, per a després el ésser plantejades, arribar a l'unió regional i nacional, fent qu'en resulti aconseguida aqueixa finalitat una veritable Unió de Vinyeters rejoyenida i millorada.

Certament, ens agrada aquesta manera de plantejar el problema de la campanya vinícola. Temps es ja d'abandonar l'estatisme a qu'ens tenien acostumats certs cap devaners de l'Unió de Vinyeters, enganyant-nos o deixant-se enganyar, que pel cas es més pitjor després d'haver servit d'escambell a molts que per a res els interessava qu'el preu del vi fos alt o baix.

Des de les columnes de NOVA VIDA, un dia i altre hem sostingut aquesta mena d'organització, perquè si bé es cert qu'els vinyeters tenen de batallar contra d'elements poderosos, perquè tenen mols diners, no es menys cert que son mols milers els vinyeters qu'amb una insignificant cuota, poden plantar cara a tots aquells elements que s'han sabut enriquir amb la miseria dels que treballen les vinyes.

Cal que tinguin en compte els vinyeters d'arreu d'Espanya, que dins l'avenir serán moltes i fortes les batalles qu'haurán de lliurar, per no morir corsecats d'esma i fàstic en un redós de la vinya que conreen; i tampoc cal deixar-se enlluernar per els preus qu'es cotitzen ara; sino que cal tindre en compte, que segons sia d'abundor la propera anyada, será de ben pagat o mal pagat el vi. I no cal haver-nos de trovar amb aqueixos sotrats de cor, perquè si be es cert que les anyades bones o dolentes regilen els preus, tampoc ho es de certa aquesta afirmació, sino en principi. Çó que

Juan Roba

cal, es vigilar els elements interessats en fabricar els vins a tal extrem que, sia imposible l'elaboració de vins artificials.

Molt s'ha guanyat en aquests darrers temps, però una vegada més cal avinentar qu'els enemics seculars de la vinya trevalen a la sombra, dispendiant diners per a rescabalar-se sobradament a la primera ocasió. Tenim enfront nostre, organitzacions d'industrials i comerciants que de fet fan la feina dels truts. Es precisament a aquestes forces que cal plantar cara, sia com sia; per mor d'assegurar la renumeració del treball de les vinyes, que, certament es una de les riqueses més grosses i naturals d'Espanya.

Si sabem els vinyaters, com s'esmercen els diners en elaborar vi, es precis també, esmerçar-se d'altres en elaborar els preus del vi. I aixó es la qüestió primordial de la campanya vinícola i la feina a posar en pràctica. ¿No hi haurá qualques bons vinyaters de l'Empordá, capables d'iniciar aquesta bona prédica a la nostra comarca? Qual-sevulga vinyater generós, en nosaltres trobará l'apoi incondicional per organitzar a Figueras una reunió preparatoria i iniciar la tasca a complir, ja qu'es més qu'un deure un deber de tots.

Sindicats, vinyaters, tots, no feu el sort a la erida dels cellers i sindicats de la comarca tarraconina.

Pel vostre bé i de tots els demés.

LA REDACCIÓ.



SOBRE EL BOLCHEVIQUISMO DE MÉJICO

Un contundente artículo del general Calles

Habiéndose pedido al ciudadano Plutarco Elías Calles que contestase a la asevera del departamento de Estado yanqui, de que Méjico era bolchevique, el presidente de la gran República mejicana ha aprovechado la ocasión para explicar los verdaderos postulados de su Gobierno. He aquí su artículo en toda su integridad:

«No tengo inconveniente en hacer saber mi opinión. Lo que se dice puedo resumirse en una sola palabra: propaganda. Tan sólo es una propaganda que, si no fuera calumniosa, sería ridícula.

¿Qué mente cuerda puede aceptar la idea de que Méjico, un país en el proceso de su organización, sin ejército para efectuar conquistas, sin

siquiera la sombra de una armada, pueda intentar atacar las fortificaciones del canal de Panamá o las de otras naciones?

¿Es lógico creer que nosotros, que luchamos hasta el sacrificio por poner nuestra casa en orden, nos hagamos apóstoles de exóticas doctrinas? La propaganda sobre el bolchevismo mejicano es otra patraña para desacreditar a nuestra nación. Ya afirmé en otra ocasión que el problema mejicano no era igual al de otros países; que mi Gobierno no desea regirse por teorías forasteras, sino por hechos nacionales, y que, por tanto, los problemas políticos de Rusia son tan extraños para nosotros como lo son para los Estados Unidos.

Mi Gobierno mantiene relaciones oficiales con el de los Soviets, del mismo modo que lo hacen otros grandes países de Europa, y como otras naciones, debido a intereses comerciales, se verán obligados a mantenerlas, pues las relaciones entre los países deben basarse en un profundo respeto mútuo.

El ideal de mi Gobierno, que es como decir el ideal del pueblo mejicano, es salvar a las grandes masas de la población de la miseria y de la ignorancia, elevar su nivel social, enseñarles un mejor sistema alimenticio, darles escuelas y cultura, subirías a un mayor grado de civilización, hacer la nación más homogénea, tapan el gran foso que hay entre un grupo de nacionales, que viven con todo confort y gozan de todos los refinamientos y placeres, y la mayor parte de los mejicanos, explotados por todas las tiranías, desdeñados por todos los gobiernos, sumidos en la miseria, en el dolor y en la tristeza.

Yo soy el amigo de los humildes y de los pobres de mi país; y no porque necesite distraerme con su desdichada situación o que morbosamente goce la plasticidad de su color local. Soy su amigo precisamente por que quiero sacarlos de ese estado y mejorarlos hasta el punto de sentar las bases de su elevación económica social e intelectual.

A este programa, que visto tan sólo con un mínimo de simpatía, es un postulado profundamente cristiano, se le quiere hacer aparecer como bolchevizante por nuestros gratuitos calumniadores. Estoy seguro de que, si en vez de tener tales ideas, me dedicase a la fácil tarea de continuar la obra de Porfirio Díaz, apoyando solamente al rico de mi país, despreciando al pobre, asesinando a los obreros, disipando en el extranjero las riquezas del país, pagando a los diarios para que me alaben y cultivando la estéril adulación, obtendría los falsos títulos de pacificador del país y reconstructor de la nación.

Prefiero quedarme sin esos títulos y continuar la humanitaria tarea emprendida, aunque se dé

el nombre de bolchevizonte a mi Gobierno. El tiempo juzgará definitivamente.

PLUTARCO ELIAS CALLES.

(De *El Progreso*.)



Plantemos árboles

Plantemos árboles y crearemos riqueza. Esto se han dicho tantas veces, que dá pena al pensar la suerte que espera a nuestro pueblo. Yo no puedo imaginarme como infinidad de propietarios de tierras incultas, se conforman en abonar al Estado unas pesetas, sin buscar la recompensa por otros senderos. No es preciso convencer a nadie de la utilidad de los árboles, que crean leña, madera y carbones; pero sí que debemos esforzarnos en hacer comprender que el problema de las tierras incultas, constituye en ciertas personas un verdadero problema de reconstitución de la riqueza toda de nuestro pueblo.

Precuraremos un día y otro convencer a nuestros convecinos porqué es un deber de conciencia machacar sobre un punto tan esencial. ¡Cuántas veces nos hemos preguntado en presencia de sendas arboledas, el porqué nuestros antepasados no sembraron nuestras montañas al aparecer la flexera en estas tierras! ¡Cuántas ocasiones no hemos podido constatar las riquezas inmensas que se han perdido e incluso la grandeza de nuestra Villa? Porqué está al alcance de todo el mundo, la riqueza inmensa que se ha despreciado con nuestra actitud incalificable, ya que unidos estrechamente, es fácil de conseguir lo que no se ha realizado hasta el presente.

Precisa que repoblemos nuestras montañas, para que en el día de mañana nuestros hijos no digan lo que nosotros decimos de nuestros antepasados. ¡A quien no da pena y tristeza, el ver nuestras montañas completamente despobladas de árboles? ¡Que alegría no sería para nosotros que en un mañana no lejano, viéramos nuestros bosques poblados de árboles y transformadas nuestras montañas en frondosas arboledas?

Los hombres, somos creadores de vida, repoblemos pues nuestras montañas y ayudaremos a la obra sublime de la Naturaleza que es la de vegetar y crear riqueza silvestre, que habrá de transformarse más tarde en senda prosperidad para todos los llansanenses. El árbol, es un objeto viviente que da valor a la tierra y no obstante, cuanto grande es el número de hectáreas que no pudieran dar vida a miles de plantas de todas clases?

Sabemos de países que se ha intensificado la explotación de las maderas, y es precisamente en aquellos países donde la riqueza se manifiesta floreciente, lo que significa que todas las comarcas pobladas de bosques y arboledas, son comarcas ricas y exuberantes; con la ventaja de poder sostener poblaciones más numerosas, sin que jamás el paro forzoso haga mella en el núcleo de la población trabajadora.

Sería interminable este artículo si quisiera

disquisicionar, pero dejemos para el próximo número la continuidad de nuestro relato, interin recomendamos atención y voluntad.

JOSÉ FELIU EGIDIO.



La doctrina de Monroe y el pan-americanismo

Hace años que ciertos diplomáticos de allende los mares, trataron de crear un ambiente cordial entre los pueblos de la América de habla española, cuya política de pan-americanismo había de oponerse a la otra política, conocida por la doctrina de Monroe. No era una idea que pudiera fildarse de desatinada en aquellos momentos, porqué podía encarnar desde el propio momento de su iniciación, una cordialidad efusiva entre los pueblos de una misma raza, cordialidad que hubiera tenido el don y el acierto de allanar ciertos obstáculos que pudieran haber encontrado los representantes de aquellos pueblos—para conocerse mejor y amarse—como es deber de sangre y de linaje.

Creo que llegó a celebrarse un Congreso de pan-americanismo en Rio Janeiro por el año 1910, con la representación diplomática—sinó de derecho de hecho—de los Estados Unidos, concesión amistosa por no decirlo de otro modo, y con el exclusivo objeto de no crear recelos y animosidades. Y fué precisamente en aquellos tiempos dichosos, que el gran Roosevelt había iniciado aquella política de acercamiento entre todos los pueblos, para demostrar que Monroe en otros siglos pudo crear aquella teoría política para defender la América de las acometidas y acechanzas de los viejos pueblos de Europa; pero que el verdadero lema de la Gran República Norteamericana, era América para la actividad, para la inteligencia y para el trabajo.

Acaso hayamos precisado demasiado las sigilidades de la diplomacia de los Estados Unidos, porqué los hechos más adelante nos han demostrado que la doctrina de Monroe, se ha interpretado con una falta de escrupulosidad jurídica en el derecho político de los pueblos, imposible de adivinar en aquellos buenos tiempos de palabras bonitas y hechos bien dudosos.

América para los americanos dijo un día el gran Monroe, con una candidez extraordinaria, ya que jamás pudo imaginarse que por sus conciudadanos de la era de los Trusts, pudieran aquellas palabras crear nuevos estados de derecho en el campo laberintico de la diplomacia secreta. Ciertamente que Monroe, quiso decir o significar que la América como en el viejo Continente, había desaparecido la tutela de otros Estados y que no se toleraría que fuese objeto de invasiones para ser nuevamente colonias de naciones europeas! Pero el hecho cierto es que la diplomacia norteamericana, entiende que la América es de los Estados Unidos, y a esa política de rapiña, deben oponerse todos los ciudadanos que el sentido común les dicte el deber a cumplir. Díganlo sino Cuba, la hermosa Perla de las Antillas, Puerto Rico, Hawai, Pa-

namá, Costa Rica y ahora Nicaragua y Méjico; si la política de Monroe interpretada al modo de Kellogg, es una política de amistad que merezca la reciprocidad. Diganlo Cuba con su enmienda Platt, Panamá con el dominio del Canal y su Constitución intervenida, y las Zonas neutras declaradas ha poco en Nicaragua y las exigencias petrolíferas de Méjico.

Es la República de Norte América, el águila que no atraviesa los Andes por miedo, pero que invade todas las Antillas y América Central, para más tarde si triunfa en esta tarea, desenvolverse con mayor soltura. La política exterior de los Estados Unidos, es contraria al derecho de los pueblos libres. Y no nos venga Coolidge con cuentos de pampero o boy-scouts, a que tan solo se limitan a defender la vida y los intereses de sus conciudadanos, porque todo el mundo sabe a que atenerse.

Nunca como en la actualidad se hizo tan necesaria la política pan-americana de los países americanos de habla española. Nunca como en el presente, podrán puntualizar la defensa a continuar para evitar que primero económicamente, sean esclavos de la Gran República, para más tarde sentir el peso de vergüenzas mayores.

Méjico viejo solar de la raza de Hernán Cortés, ha sabido mantener—con Nicaragua por pretexto—la dignidad de la raza a la altura que merece. Toda la América vigila presta por conocer de lo que es capaz la República norteamericana. Ha llegado la hora de quitarse en un lado y otro la hoja de parra, porque es mejor decir que quieren el dominio del Continente, y que conteste Méjico que del fondo de los Mares saldrán los menesteres para defender la independencia, que vivir con esas tortuosidades que deprimen el alma y el corazón.

En esa cuestión que se dilucida, Méjico y Nicaragua tienen por tradición y consagunidad al pueblo de España; ese pueblo que labora en silencio y espera también que el alba dé mejores días, nazca para la Madre Patria que supo un día dar la vida a un Continente.

JAIME PURCALLAS.



Las elecciones senatoriales en Francia

Sería pueril querer demostrar con reformas, que las elecciones senatoriales celebradas el día nueve del actual en la vecina República no tienen una significación izquierdista que habrá de influir en los futuros derrotados de aquella nación. Voceros intencionados, no habían presentado la opinión francesa influenciada por las luchas sostenidas entre los elementos que integraron un día el cartel de izquierdas, dándonos a entender que la panacea tónica y curativa de la enfermedad financiera que sufre el estado francés, la poseen únicamente los elementos conservadores; y lo decían

con tanta verborrea y aplomo, por no decir cinismo, que algunos espíritus tímidos de las izquierdas españolas, temían que resultarían ser las elecciones senatoriales de Francia, una especie de Waterlío para los elementos avanzados.

Y la verdad, los hechos han demostrado que el buen pueblo francés, aún estimando en mucho el patriotismo de Poincaré, estima más agudamente los principios democráticos, porque son los básicos elementos de la grandeza de la Francia inmortal. El pueblo francés, ha demostrado tener pulso a pesar de la enfermedad pasajera que le aqueja; y es que no en balde la patria de Rabelán, Moliere y Voltaire, es la patria que con la revolución en 1793, dictaba las libertades ciudadanas como exuberante semilla que debía multiplicarse. Aquellas tablas de la Ley, que declaraban para todos los hombres iguales derechos y deberes, dictadas desde el Sinaí de la Bastilla desrocada, era el fruto sagrado y divino que debía aprovechar la juventud francesa, para elevarla a la más alta de las dignidades del heroísmo frente a Verdún; y también para una vez terminada la lucha, apoyar con sus cerebros, con sus espaldas y manos, la obra grandiosa y meritoria de Briand, el mago de la paz y a quien los hombres de todas las castas un día u otro tendrán que recordarle como ejemplo viviente, de lo que puede el verbo de la democracia al posarse en el cerebro aureoleado del gran tribuno y dictador de la paz en Ginebra.

Las elecciones senatoriales de Francia celebradas últimamente, tienen una significación; y es que la vecina República eleva más su fe en la Democracia ante el ejemplo poco edificante de otros pueblos que cercan revivir las glorias pasadas de todo un sistema de gobernar inaplicable en la moderna Sociedad.

Y eso lo han constatado hombres como Millebrand, que al subir la crisis ideológica que le ha affigido en sus últimos años, no le basta su inteligencia para que le den la alternativa en lo mucho que se ha de discutir en la Alta Asamblea de Francia, sino que por al contrario, el pueblo francés exige inteligencia y Democracia, para ganar la batalla definitiva que ha de hacer resplandecer como una nueva aurora, en el horizonte de Francia.

Esa es la Francia de la República de 1870. Es así como saben honrar los grandes hombres que supieron emanciparla de la dinastía de Napoleón.

CLARIDADES.



Inmensa alegría

¡Ah! Ja soc pare, ma esposa,
després de greus sofriments,
ha dat a llum una nena
mes hermosa que un estel,
fruit d'aquell amor sens màcula
que al unissens ens llega Deu.

¡Quina ditxa per un pare
contemplá el ser de son ser
a la falda de sa esposa,
a qui estima més qu'al cel,
i que al fruit de mas entranyas
petoneija dolçament!

No crec que mai en ma vida
hagués sentit tal plaer
com vaig sentir a l'ésser pare
d'eix infant troç de cor meu,
que més que una nena hermosa
talment sembla un angelet.

Espurnejant vivas llágrimas
de goig i de pena un temps,
mos ulls, esposa volguda,
crec que van dirte molt bé
lo que va callar ma boca
en aquell instant suprem
que per gosar tanta ditxa
vas passar greus sofriments.

Més avui que nostre filla
ja s'amamanta amb ta llet,
avui qu'el perill ja es fora
i fins apart que ens coneix,
figurat, la muller meva,
si'm tinc d'estar de content!

¡Quina ditxa d'ésser pare
aimant-nos com ens aimem.

X. D. LL.

Aspectos Berundenses

Proletariados de levita

Por lo visto, el convencionalismo del buen ver fomenta aspiraciones y crea estados de una estúpida disparidad, ya que la mayoría de nuestra juventud, por herencia o por hábito, por no saberse sacudir la eterna preocupación del buen parecer y de la casta, se mete donde puede con tal de creerse proletariado de levita.

Esclavizados, mas que por otra cosa, por la fanfarria, se sienten costentos y orgullosos con un sueldo equivalente a la mitad de lo que cobra mensualmente cualquier digno barrendero.

Para ellos, lo antedicho es cosa netamente natural. Como vencer esa dulce cuanto funesta morfina de la presunción, si es su única ambición?

Vedle con su pose de niño «pera» ridiculizado, mostrar sus encantos superficiales por nuestras Ramblas—escaparates de tubérculos—y com-

prenderéis el porqué nuestras muchachas cotizan la inteligencia por el peinado, sin acordarse de la cabeza.

Créese admirado del público cuando en nuestro pseudo cabaret, marca los puntos del estúpido charleston; pónese ufano al darse cuenta que sus agitanados y atrevidos pantalones llaman la atención y que con sus zapatos de «crepé» causa la envidia de todos los demás jóvenes... Cuanta pavonería!

Su educación intelectual, si así puede llamarse la de la escuela primaria, es terriblemente odiosa. Comprendemos ahora porque la tirada de todos los periódicos españoles reunidos, no llega a un millón y tenemos la absoluta convicción que, el día que a algún modisto parisino se le ocurra editar una revista de modas para el mundo masculino—es un decir—le va a faltar imprentas para editarla.

No hablemos de sus vanidades ni de sus deseos femeniles. Basta decir que dan éxito de venta a las novelas cinematográficas y pornográficas.

Sabe multiplicar por nueve y desconoce un ideal; les importa tres pitos el bien ageno, y su orgullo está en la brillantez de sus zapatos.

Por ley atávica tira más a la empleomanía que al desarrollo de la actividad en todos sus órdenes.

Por hoy basta; algo aprisa y por el momento ahí va un apunte. En otro artículo hablaremos más ampliamente, y, permitidnos hasta entonces, musitar con cierto dejo de placer, «stultorum infinitus est numerus».

JOSÉ RAMOS ROMAGÓS.

Les eleccions senatorials a França

En el mon encara existeixen molts adversaris de la democràcia, tal volta més per incomprensió de la seva valor, que per amor a la dictadura. S'ha dit en tots els tons, qu'els Parlaments son com una mena de trastos vells i inservibles, i això hi ha certs homes que solen passar per intellectuals qu'ho asseguruen amb un aplom inversemblant. Menys mal qu'existeixen pobles que donen la valor qu'es mereix la Democràcia, i la fan objecte de tota sollicitut. Un d'aquests països, es França, on s'hi hostatja tota la camaraderia d'en Daudet i Maurrás, manínguda en excitació constant, mercès a literatura substantiva i episódica que saben emprar els leaders dels *camelots du roi*. Endemés, també conte amb un enemic acérrim la democràcia, es amb el cap del feixisme francès en Valois. Però uns i altres, bregant com a naufracs en plena mar agitada, van arribant a les acaballes de la lluita començada titànicament; i si be es cert que no desapareixerán emportats per les aigües de la tempesta, també es cert que, no arribarán a la platja sáns i salvos, sinó a desgrat seu, esbalaïts per la furiosa empenta de les forces democràtiques, que creuen que si no val la pena d'esgotar la força llur, al menys es necessari deixar-les sense arrestos a la platja, sense barco ni timó, per a

continuar lluitant en el mar de la política francesa.

Han tingut lloc les eleccions de senadors a França i la lluita ha estat favorable per les esquerres. Moltes eren les esperances que tenien els elements de la dreta, o sia monarquics i feixistes, però el poble francès davant de tanta ignocència, ha fet escoltar la seva veu i ha dit: per fer front a tota aqueixa política reaccionaria, es precis decautar-se un xic més cap a l'esquerra i es per aquest motiu que per primera vegada la França republicana tindrà en el Congrés per a conduir les discussions un president netament socialista.

No ha passat per França, Anglaterra, Alemanya i altres pobles de moda el Parlament ni la Constitució liberal. Cada jorn que passa procuran escatir més la veritat en el camí del bon govern i no obstant no creuen els partits d'aquelles nacions que la dictadura sia el gra que cal sembrar per a recullir més tard el fruit triomfal. Més d'un mes fa que l'Alemanya està arrançant una crisi i amb tot i això, cap element subarrea ha pensat en substituir el Parlament ni la Constitució. Ara mateix ens contem els periòdics qu'el partit catòlic s'ha oposat a la formació d'un govern de dretes, patrocinat per la gran industria d'aquell país, considerant que la jornada del treball augmentada d'hores, seria contrapudent i anarquitzant per el pervindre de tota la nació.

Es la Democràcia qu'ha de treure els pobles de la crisi que atravessen. I si ella no els salva, probablement qu'els enfonçarà la reacció.

JUDEX.

NOTICIARI

En els propers dies de la festa major, celebrarà la Societat «Recreo Llansanense» importants balls de Societat, que seran amenitzats per l'orquestra «Els Montgrins» de Torroella de Montgrí.

A la vegada donarà la mateixa cobla diverses audicions de sardanes a la plaça de la Constitució, fent-nos escoltar lo millor del seu repertori.

En els locals del «Centro Federal» els dies 22, 23 i 24, a les deu de la nit, s'hi celebraran importants concerts.

La Secció dramàtica del «Centro Federal» les tardes dels dies 22 i 23, posarà en escena «La Dona verge» tan suggestiva i interessant i «La Santeta de Solsona».

En una i altre la dita Secció es comporta admirablement, habent estat moltes les felicitacions que rebé el dia de l'estreno.

Serán una i altre presentades en propietat, tant per çó que toca a les decoracions com amb çó demés.

Ha mort a Figueres en F. Canet, corresponent de diversos diaris de Barcelona.

Milita al partit republicà federal en dates llunyanes però havia estat guanyat moltíssimament per el catalanisme seguint certs elements figuerencs.

Descansi en pau i li sia la terra lleugera, bó i adressant el nostre condol a la familia.

Segons llegim a «Las Noticias» ha estat suspès per dos mesos el setmanari «La Comarca» de Figueres.

Sentim el percañç.

Continua la puja dels preus del vi, de çó qu'ens alegrém moltíssimament.

En cambi els preus de l'oli continuen entretinguts encara que l'anyada serà petita.

Les ventades d'aquets dies han causat estralls considerables als llegumars, çó que significa pèrdues considerables.

Sortosament no son gaires els malalts de grippe en aquesta Vila. Fem vots perque continui aixís.



LA CURSA

DEL TEMPS VELL

El bou ja és a la Plaça,
minyons no us en feu,
perqué si corre massa
bon cap girell fareu.

Enguany de vostres manyes
jo estic que s'en riurá,
qui amb gorres, jecs i canyes
ha vist mai torajar?

Minyons no feu gatzara,
qu'el bou sembla valent,
penseu en vostre mare,
tingueu enteniment.

Les banyes té aflades,
li toca a terra el nas,
oh quines llambregades
que don l'animalás.

Aixorda la cridoria,
lo poble está impacient,
en busca vá de gloria
nostre esforçat jovent.

Ja es veuen corredisses,
el bou els ha enbestit,
no salten més les llisses,
d'aixó s'en diu dalit.

Els jecs ja van enlaire,
les gorres son pel sol,
el bou no agrada gaire,
tindrem un jorn de dol,

El poble en pes s'ho mira
content i satisfet,
el poble que sospira
per l'espectacle aquest.

Damunt de l'escalada
les dones van frisant,
els vells i la mainada,
que amb goig s'ho van mirant.

La nina d'ullets dolços
sofreix per l'aimador,
que li fá batre'ls polsos,
i li ennuvola el cor.

Amb la mirada incerta,
sos passos va seguint,
alerta, diu-li, alerta,
de por s'está morint.

El poble mascle crida,
l'Alcalde no l'entén,
demana alguna vida?
té algún presentiment?

Tocar fa a banderilles
per l'Agutzil major,
les febles pantorrilles
tremolen de debó.

El bou, que te bravesa,
no necessita pal,
si es forta sa escomesa,
ja ho sap el menescal.

La jovenalla vola
com afollat corcer,
i pel panal rodola
cercant un mur d'acer.

Demana al poble ajuda,
i el poble li fa'l sort,
vegent-se allí perduda,
s'ajeu bo i fent el mort.

Flairant el bou la roba,
li costa endevinar,
si alló es carn a la doba,
o auserda per dallar.

Diu que no'n vol i fla
cap a l'Hotel París,
i casa de la vila,
cancell del Paradiq.

Empeny la porta grossa,
obriu-me, diu, si us plau,
saluda amb una cossa,
barret que sempre's traü.

Vejent que res li diuen,
el bou, qu'es il-lustrat,
se'n vá, cregut qu'escriuen
la seva llibertat.

La gana que l'atia
com lo fá anar lletí,
cercant va una establía,
mes cap ne trova allí.

Rosega un trós de canya
que'n un recó ha trovat,
el gust que te de banya,
que poc que li ha agradat.

El bou pert el senderi,
i pels caixals treu foc,
voltant va l'hemisferi
sens deturar-se en lloc.

Els carros i les botes
curulls son de guerrers,
que fan al bou ganyotes,
tirant-li rocs certers.

De sobte'l cap abaixa,
posant en terra el nàs,
fuster fes una caixa,
que promte un mort veurás.

Ha dit, i amb furia inmensa,
qu'al poble fa estremir,
contra un bocoi se llença,
volguent-lo migpartir.

Tan forta es la trompada
que cau tot esberlat,
dels joves l'espina
torcida s'ha quedat.

Amb les potentes banyes
ennasta al mes rebel,
li ensuma les entranyes,
i li fa veure'l Cel.

Per fi se'l treu de sobre,
llençant-lo espai amunt,
la broma cara es cobra,
dons creu-lo ben difunt.

Ben tost es fa en la Plaça
silenci sepulcral,
n'ha fet tan mateix massa,
la cursa ha estat fatal.

S'ha obert la taparada,
i el bou, qu'es bon minyò,
amb l'anima endolada,
se'n torna a la presò.

El mort, qu'encar respira,
demana un vas de vi,
lo metje, que se'l mira,
lo trova ben entí.

Borratxa d'alegria,
la gent tota aplaudeix,
cent creus li posaria,
que bé se les mereix.

Corrida esplendorosa
com la qu'he resenyat,
corrida més hermosa
no es veu en cap ciutat.

X. X. X.

Aquest número de NOVA VIDA ha passat per la
censura governativa

Imp. Vaa. de J. VILA.—Sta. Llúcia, 7.—Figueres

TRANSITO INTERNACIONAL

**SERVICIO ESPECIAL PARA PAQUETES POSTALES
IMPORTACION : EXPORTACION**

TORROELLA Y CALLÍS

**COMISIONISTAS Y AGENTES DE ADUANAS
Con domicilio en CERBERE, PORT-BOU Y BARCELONA**

Domicilio Central: BARCELONA - Paseo Colón, 19

Vicente Serradell Ballesta

Representante del espumoso

VIVERT

Patatas al por mayor y vinos tintos de alta graduación

CALLE MAR, 25

Llansá

CALSINA Y BOSCH

AGENTES DE ADUANAS

Barcelona, Port-Bou y Cerbère